
 

Ekstraordinært Skolebestyrelsesmøde, Skolecenter Hirtshals 
Tirsdag den 2. juni 2020 
Kl. 20.00-20.30. Afholdes virtuelt på Teams 
Fraværende: Erhvervsrepræsent 
 
Punkt 1 - Undervisningens organisering og klassedannelser i 
skoleåret 20/21 
På foranledning af forældrehenvendelse omkring klassedannelserne til skoleåret 20/21, 
drøfter skolebestyrelsen, om det principielle grundlag danner den ønskede ramme, og sætter 
tilstrækkelig retning for bestyrelsens intentioner med samlæsning, klassestørrelser, delehold, 
inklusionsindsats osv. 
 
Baggrund. 
I Hjørring kommune er der en politisk intention om at begrænse det maksimale elevtal i 
klasserne til 26 elever. Det er en skærpelse af folkeskolelovens ramme, hvor det er 28 elever 
der er det maksimale antal elever der må være i en klasse, uden der skal søges om 
dispensation. 
Den politiske intention i Hjørring kommune betyder også, at der tildeles midler til en ekstra 
klasse, når der på en årgang (indenfor undervisningsstedet) er 27 elever eller flere. 
Tildelingsmodellen i Hjørring kommune er ikke foreskrivende, derfor er der flere andre 
perspektiver der er i spil når skolen tager beslutning om hvor mange klasser, og dermed 
klassekvotienten, der skal planlægges med i et skoleår. 
Kort beskrivelse af to hovedperspektiver: 
 
Fremskrivning af elevtal. 
I de seneste år har vi set et fald i vores elevtal. Det kommer ikke bag på os, da elevtallet stor 
set følger den prognose der blev udarbejdet i forbindelse med skolestrukturdebatten i 2015. 
Faldet i elevtallet er primært resultat af en demografisk udvikling - altså et fald i børnetallet i 
vores distrikt. Med baggrund i dette, og i den elevtaltstatistik vi har ført gennem de seneste 5 
år, er der intet der tyder på at elevtallet i de enkelte klasser og årgange bliver større end det 
er nu. Tværtimod har vi erfaring for at klasserne bliver mindre over årene på grund af 
fraflytning fra skoledistriktet. Beslutninger om klassesammenlægninger skal derfor tage 
udgangspunkt i “hvornår”, frem for “om”, små klasser skal slås sammen. Yderligere 
information om befolkningsudviklingen i Hjørring kommune finde her - LINK 
 
Ressourceprioritering. 
Skolens ressourcetildeling er uafhængig af hvor mange klasser der dannes i praksis. Det vil 
sige, at skolen har den samme tildelte ressource uanset om der dannes en ekstra klasse 
eller ej. 
Når skolen danner det minimale antal klasser, er der flere “frie” ressourcer at sætte ind hvor 
behovet er størst. Dette kan være med til at øge kvaliteten og effekten af skolens særlige 
inklusionsarbejde og dermed sikre at vi har flest mulig voksne sammen med børnene, hele 

 

https://hjoerring.dk/media/37329/befolkningsprognose-juli-2019-i-hjoerring-kommune.pdf


 

skoledagen. Det er også disse ressourcer der anvendes til delehold, to-lærerordninger osv. 
Denne retning betyder selvfølgelig også, at den faste lærer har ansvar for en større gruppe 
børn. 
Når skolen danne så mange klasser som muligt, bliver klassekvotienten sænket. Derfor har 
den faste voksne mere tid og rum til den enkelte elev, da læreren eller pædagogen ikke skal 
nå rundt til så mange. Denne form kan understøtte det almene inklusionsarbejde. Når den 
samme ressource bliver fordelt på flere klasser, betyder det, at der bliver færre “frie” 
ressourcer, og dermed ringere mulighed for at lave en særlig inklusionsindsats, holddeling, 
to-lærerordning osv. 
 
Punktet har ingen personalemæssige eller økonomiske konsekvenser, da eventuelle 
ændringer foretages indenfor rammen. 
 
Bilag: 

- Forældreorientering udsendt den 26. maj 2020 - bilag 1 - LINK 
- Forældrehenvendelse (tilsendes kun på mail da det ikke er en åben henvendelse) - 

bilag 2 
- Ledelsens svar til forældregruppen (tilsendes kun på mail da det ikke er en åben 

henvendelse) - bilag 3 
- Elevtalsstatistik - bilag 4 - LINK 
- Princip for undervisningens organisering - LINK 

 
Indstilling 
Ledelsen indstiller at Skolebestyrelsen drøfter de forskellige perspektiver og på den 
baggrund beslutter om princippet for Undervisningens organisering” skal revideres, og om 
princippet skal være mere retningsgivende for skolens konkrete planlægning. 
 
Referat: 
Skolebestyrelsen drøftede punktet i følgende temaer: 

- Politisk intention. Den kommunale politiske retning omkring økonomisk tildeling til 
klasser med mere end 26/28 (afhængigt af årgang), er en politisk intention, som vi 
bliver nødt til at have med i vores overvejelser om, hvordan vores princip der styrer 
driften, skal se ud. 

- Høje klassekvotienter. I klasser med en højere klassekvotient end den kommunalt 
anbefalede, tilknyttes der en ekstra understøttende ressource, som anvendes i 
arbejdet med elevernes trivsel og læring. 

- Medarbejdernes indstilling. Medarbejderne ser flest fordele ved at have færre elever i 
hver klasse og ønsker derfor, at skolen følger den politiske intention på området. 

- En attraktiv skole. Hvis skolen fremstår attraktiv med mindre klasser, kan det måske 
være med til at ændre elevtalsudviklingen på længere sigt. 

- Det aktuelle serviceniveau. Vel vidende at skolen kan se en udvikling i elevtal og 
derfor kan forberede løsninger, der er så gode som muligt, er det samtidigt vigtigt, at 
vi levere et tilfredsstillende serviceniveau for de børn, der går i skole lige nu. 

 

https://drive.google.com/file/d/1BHmQUtnewdUcxijhmrVvFU_TG2-ssOe6/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1gV7jdab842A1GLYb69mdh-DxeDxctYqP/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/0B8V-v-d3ZZBcaUl3SXJTQzRDVUk/view?usp=sharing


 

- Opmærksomhed! Skolens medarbejdere, ledelse og bestyrelse skal være særligt 
opmærksomme på både fordele og ulemper ved modellerne, når der vælges en 
retning. 

 
 
Beslutning: 
På baggrund af ovenstående drøftelser, indstiller skolebestyrelsen til, at skolens planlægning 
følger den kommunale politiske intention i forhold til klassernes størrelse. 
 
Tilføjelse til princippet “Undervisningens organisering” under et nyt emne: 
 
“Klassestørrelser 
Skolen følger i videst muligt omfang den kommunale politiske intention i forhold til klassernes 
størrelse.” 
 
 
 
__________________________________ 
EVT./orienteringer: 
 
Ledelsen: 
 
Medarbejdere: 
 
Forældrevalgte:  
 
Erhvervsrepræsentant: 

-  
Kommende punkter: 

- SSP kommer på besøg en gang om året og giver en status. 
- Der følges op på anvendelsen af udvidet åbningstid i SFO, ved udgangen af 2019. - 

udsat til juni 2020. 
- Ønske om kommende punkt - forventningsafstemning i forhold til hvad der forventes 

af medarbejderrepræsentanterne i skolebestyrelsen 
  

 



 

Skolebestyrelsesmøder 2019/20 (kl. 16.30-19.30): 
20/8-19 -  
 
21/10-19 (flyttet fra 23/10-19) -  
 
18/11-19 - Økonomitema 
 
17/12-19 -  

- Budgetgodkendelse. 
- Høring, tildelingsmodel LINK 

 
25/2-20 -  

- 6. årgang 
- Skolepolitiske mål i Hjørring kommune 
- Mobilfri Skole? 
- Elevfravær 

 
28/4-20 -  

- Besøg af skolecentrets praktik- og karrierelæringsvejleder 
 
2/6-20 - Ekstraordinært møde 

- Behandling af klagesag og princippet “Undervisningens organisering” 
 
16/6-20 -  

- opdatering af princippet om lejrskoler, med udgangs i vedtagelsen af budget 
2020 

- Elevplaner 
- Skolepolitik 
- Arbejdsgruppe til tur… 
- opsamling på hvad vi (prof./børn/forældre) har lært i 

coronaluknigningsperioden/genåbningen 
- årsplan/mødeplan 20/21 
- afslutningsmiddag 
- nye toiletter - 988.000 
-  

 
Møderne er som udgangspunkt i Hirtshals! 
 

 

https://drive.google.com/open?id=1Q3zvZxQRloBAbZIvly5fIrKIFXxPOCEw

